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CONCEPT VERSLAG BESTUURSRAAD ENGELEN EN BOKHOVEN 
DATUM: 26 OKTOBER 2023 

Aanwezig:  
Voorzitter: de heer R. Pander Maat 
Overlegpartner: de heer R. Geers 
Ambt. secretaris: mevrouw J. Pawiroredjo 
Leden    : mevrouw C.D.C. Van Bost 

: de heer R.C.M. van Eggelen 
  : de heer J.A.M. van Heijningen 
 : de heer A.W.W. Rombeek 
 : mevrouw Y. Schram 
 : de heer J. Selier 

Pers      :  geen 
Afwezig :  de heer R.M.L. Frenken 
  : de heer T. van Helvoort 
  :  de heer J.P.M. Kemper 
Publiek  : 4 
 
 
1. OPENING EN MEDEDELINGEN 
De voorzitter opent de vergadering en heet alle aanwezigen welkom. 
De heer Geers vervangt mevrouw Van der Sloot. Er is bericht van verhindering ontvangen van de 
heren Frenken, Kemper en Van Helvoort. Er zijn drie insprekers. 
 
2. INSPREKERS 
Tom in ’t Veld, Thomas van Wijngaarden, Julia van den Biggelaar zijn vrijwilligers van het voedselbos 
bij het Engelermeer. Zij geven een presentatie over het voedselbos. Waarvan hieronder een korte 
samenvatting. 
 
Green deal definitie: bepaalde eisen op klimaatvlak. Voor 2050 klimaatneutraal. Bijdrage leveren door 
goede initiatieven te nemen die invloed hebben op het klimaat. Een voedselbos moet minimaal 0,5 ha 
omvatten en bevindt zich in een ecologische rijke omgeving. In een voedselbos zitten verschillende 
vegetatielagen.  
Er zijn twee soorten voedselbossen: belevingsbos en productiebos. In Engelen een belevingsbos 
waar mensen kunnen recreëren en bijv. met de hond kunnen wandelen. Gecombineerd met een  
klein stukje productiebos. Doelstelling voedselbossen: 25.000 ha. Agrofrestry. Bedoeling om educatie 
voor de scholen in te richten, o.a. een klimbos. Een belevingsbos levert CO2. Aan voedselbossen zijn 
kaders gesteld. Daarin staan de doelstellingen. Biodiversiteit wordt vergroot. Educatieve doeleinden. 
Bufferzones voor landbouw. Waterregulatie: daardoor kan de capaciteit van de bodem om water vast 
te houden worden vergroot.  
 
Wat kan de overheid betekenen? Voedselbossen opnemen in het beleid, omgevingsvisie en 
bestemminsplannen. Vanuit provincie kan worden ondersteund door middel van subsidie. Initiatief 
nemen of ondersteunen.  

Drie jaar geleden is aan het voedselbos een contract voorgelegd. Daarin staat een aantal bepalingen, 
o.a. dat het voedselbos geheel aansprakelijk is voor eventuele afvaldumpingen in het gebied. Dat 
heeft het voedselbos ervan weerhouden om het contract te ondertekenen. Stel dat er drugsafval wordt 
geloosd, dan is het voedselbos aansprakelijk voor alle kosten die gemaakt moeten worden om het op 
te laten ruimen. De provincie kan subsidie aan de gemeente verstrekken om dat op te lossen. Het 
voedselbos heeft niet de middelen om dergelijk afval op te ruimen. Kan de gemeente het voedselbos 
daarin ondersteunen? Ook zijn er vragen over het verlenen van toestemming om hagen te mogen 
planten waardoor het lastiger wordt om afval in het gebied te lozen. De gemeente had een aantal jaar 
geleden toegezegd om een hek om het gebied te plaatsen. Dat is er echter nooit gekomen. Ook zou 
het voedselbos een bord willen plaatsen met daarop de melding dat er een voedselbos in aanleg is, 
bijv. zoals in Schijndel. Dan zien bezoekers ook dat er iets gebeurt in het gebied. Er ligt een 
tekening/plan bij de gemeente. Tot nu toe is er geen reactie ontvangen vanuit de gemeente. Waarom 
duurt het zo lang?  

De heer Geers kent de casus onvoldoende om er een reactie op te kunnen geven. De vragen van het 
voedselbos zullen worden neergelegd bij mevrouw Kramer. 
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3. SAMENSTELLING BESTUURSRAAD 
De heer Pander Maat neemt het voorzitterschap over. De heer Selier zal op 7 december worden 
formeel worden beëdigd als lid van de BREB. Mevrouw Van Wijk zal als nieuw kandidaatlid mee gaan 
draaien met de BREB.  
 
 
4. VERSLAG 11 SEPTEMBER 2023 

Pagina 1:  
Afwezig 
De heer Rombeek was niet aanwezig bij de vergadering. Verwerken in het overzicht met aan-/ 
afwezigen. 
 
Skatebaantje 
De heer Geers meldt dat het geld ad € 5.000,- voor attributen voor de skatebaan niet hoeft te worden 
benut voor de financiering van de skatebaan. Het is aan de bestuursraad om hiervoor zelf een 
passende bestemming in de geest van het wijkbudget te vinden. Suggestie is gegeven om het geld in 
te zetten in het kader van de plannen voor het upgraden van het Engelerpark.  

Pagina 2: 
Cultuurhistorisch beleid 
De heren Selier en Van Heijningen zullen contact opnemen met de heer Dekker. 

Bereikbaarheid ontmoetingsplaatsen 
Mevrouw Van Bost geeft aan dat het concreet gaat om de bereikbaarheid van herberg Haverleij. De 
heren Pullens en Kemper hebben een rondgang gemaakt door Slot Haverleij. Herbestrating van een 
aantal punten zou lastig te realiseren zijn, omdat dan het hele slot dan opnieuw bestraat zou moeten 
worden. We wachten nog op de uitkomst van de rondgang.  

Het verslag wordt vastgesteld.  

5. ENERGIE HUBS HEUSDEN 

De regionale energie strategie wordt als methode gebruikt om heel Nederland schoner te krijgen en 
de CO2 naar beneden te krijgen. Er zijn 30 gebieden aangewezen als RES-gebieden. Hoe gaan we 
om met initiatieven op de grens? En hoe organiseren we dat bewoners als belanghebbend gezien 
worden? De Regio brabant noordoost grenst aan 5 andere RES-regio’s.  Bokhoven ligt precies op de 
grens. In de RES staat een aantal zoekgebieden waar men energie hubs wil maken, bijv. 
windturbines. Op een gegeven moment is uit enkele publicaties duidelijk geworden dat er valk bij de 
grens mogelijk windturbines zouden komen. In Bokhoven is een initiatief ontstaan, de Verbab: 
Vereniging behoud authentiek gezichtsveld Bokhoven. Zij hebben hulp gevraagd aan de BREB, omdat 
zij door de gemeente Heusden niet gezien worden als direct belanghebbende bij de gevolgen van de 
energie hub voor hun leefomgeving. De gemeente Heusden praat per gebied met belanghebbenden. 
Echter niet of nauwelijks met mensen uit Bokhoven. De BREB heeft een paar kernvragen: 

- Is er al een contact tussen de gemeenten Heusden en ’s-Hertogenbosch over de plannen? 
- Kan de gemeente ’s-Hertogenbosch helpen om bewoners uit Bokhoven partij te laten zijn in het 

zoekgebied van Heusden? 

De heer Geers heeft hierover al eerder met de BREB gesproken. Dit probleem speelt overigens niet 
alleen bij de grenzen van de RES-gebieden, maar ook binnen de regio’s zelf. Ook binnen onze eigen 
regio is er een afspraak gemaakt dat elke gemeente zijn opgave invult. Begin 2020 hebben wij aan de 
gemeente Heusden de oproep gedaan om inwoners van ’s-Hertogenbosch, voor zover relevant, er bij 
te betrekken. In het voorstel dat in oktober door de gemeenteraad van Heusden is behandeld, is nog 
geen keuze gemaakt. Op het moment dat er een keuze is gemaakt, zal het participatietraject worden 
doorlopen.  Op dat moment moeten ze ons als gemeente en omwonenden meenemen als de plannen 
grensoverschrijdend zijn. De heer Geers geeft als advies mee dat de verbab zich als direct 
belanghebbende meldt bij de gemeente Heusden en hun standpunt aan de gemeenteraad van 
Heusden laat weten.  

 
6. EVALUATIE FESTIVALS ENGELERMEER 
De BREB begrijpt heel goed dat de gemeente festivals wil organiseren. We bevinden ons nog in een 
testfase. Drie jaar op rij zijn er bij het Engelermeer festivals gehouden. Dit jaar op 1 juni Paradijs van ’t 
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Zuiden en op 29 en 30 juli Smèrrig zomerweekender. De organisaties doen hun best om de festivals 
goed te organiseren. Er blijft echter overlast. Hoe ga je daarmee om? Met name het festival Smèrrig 
zorgde voor oorverdovend lawaai in Engelen. Er stond een zuidwesten wind met windkracht 6 tot 7. 
Daardoor kwam het geluid anders over. Heeft de gemeente andere geluidsnormen gehanteerd?  
De BREB wil weten wanneer de evaluatie van de festivals en dan met name die bij het Engelermeer 
er komt. En hoe het dan verder gaat in de toekomst? Wordt het Engelermeer een vaste 
evenementenlocatie? Wordt de bestuursraad betrokken bij de evaluatie? 

De heer Geers heeft vernomen dat alle door de BREB opgevraagde documenten aan hen zijn 
toegestuurd. Het Engelermeer wordt nog steeds als pilot locatie beschouwd. Hij heeft vernomen dat 
het geluid van het festival Smèrrig veel intensiever is beleefd vanuit de omgeving. Er zijn metingen 
verricht, maar geen overschrijdingen geconstateerd. De samenstelling van de lucht en de wind kan 
ervoor zorgen dat geluid soms intensiever hoorbaar is dan op andere momenten.  
Hoe gaan we nu verder? De pilot periode loopt op een eind. De evaluatie over het afgelopen seizoen 
moet nog afgerond worden. Daarbij zijn beide organisatoren en de gemeente betrokken. Voordat het 
college een definitief besluit neemt, zal de mening van de BREB worden gevraagd. Er moet een 
evaluatie gaan plaatsvinden 

 
7. AGENDAPUNTEN WETHOUDER 
 
Transitievisie warmte 2.0 
De transitievisie warmte 2.0 is onlangs door de gemeenteraad vastgesteld.  
Een transitievisie warmte is een plan dat alle gemeenten in Nederland moeten opstellen. In dit plan 
geven gemeenten op hoofdlijnen aan hoe de overgang naar een duurzamere en aardgasvrije 
warmtevoorziening in hun gemeente plaatsvindt. De transitievisie warmte heeft als belangrijkste 
doelstellingen: 

• Het benoemen van de meest geschikte en duurzame alternatieven voor aardgas. 

• Het geeft op hoofdlijnen aan welke buurten wanneer worden aangesloten op alternatieve 
collectieve warmtebronnen. 

 
Wat zijn de plannen voor Engelen, Bokhoven en Haverleij? 

• Bokhoven en Henriëttewaard: Inschatting is dat deze buurten op termijn verwarmd kunnen worden 
met duurzaam gas, zoals biogas. Als dat niet mogelijk is, dan zal naar een maatwerkoplossing 
gezocht worden. Op dit moment kiest de gemeente er niet voor om vóór 2035 in deze buurt aan 
de slag te gaan. In 2028 verschijnt de TVW 3.0. Wellicht dat de situatie dan is veranderd. 

• De Haverleij: Deze buurt is geschikt voor verwarming met een collectieve opwekinstallatie (zoals 
een collectieve warmtepomp) per gebouw/kasteel. Op dit moment kiest de gemeente er niet voor 
om vóór 2035 in deze buurt aan de slag te gaan. In 2028 verschijnt de TVW 3.0. Wellicht dat de 
situatie dan is veranderd. 

• Kom Engelen: Deze buurt is geschikt voor een all-electric oplossing. Dat betekent dat 
woningeigenaren hun woningen zodanig moeten isoleren, zodat ze deze op termijn kunnen 
verwarmen met een individuele warmtepomp. 

De heer Pander Maat geeft aan dat hij contact heeft gehad met de heer Verbeek over dit onderwerp. 
Begin volgend jaar wil de BREB een dorpstafel gaan organiseren met als thema energietransitie. De 
heer Verbeek zal dan de warmtevisie komen toelichten. De BREB wil tijdens de dorpstafel in gesprek 
gaan met bewoners om te kijken wat voor hen de optimale optie zou kunnen zijn om hun woning 
duurzamer te maken.  
 
Participatie rondom Omgevingsvisie 
Voor de gebiedsvisie buitengebied en dorpen, waar Bokhoven, Haverleij en Engelen onderdeel van 
uitmaken, zijn twee inloopavonden georganiseerd. Op 5 oktober vond deze bijeenkomst in Vinkel 
plaats en op woensdag 11 oktober in de Engelenburcht in Engelen. Op deze avond heeft de 
gemeente de stand van zaken gedeeld en is aan bewoners om input gevraagd. Op posters stonden 
stellingen/vragen voor het gehele buitengebied en werd ook ingezoomd op de kernen. Op 11 oktober 
is met circa 40 bewoners gesproken, waarvan het merendeel afkomstig was uit Bokhoven, Haverleij 
en Engelen. Voor deze avond was ook de bestuursraad uitgenodigd, waarvan een aantal ook 
aanwezig. De heer Geers informeert wat de BREB van de inloopavond vond. Mevrouw Schram vond 
dat de participatieronde heel leuk is opgezet. Er zijn vier sessies gehouden, ingedeeld in de 
categorieën binnenstad, dorpen en buitengebied. De laatste sessie in de Engelenburcht was heel erg 
druk bezocht. Er waren bewoners uit Engelen, Nuland en Vinkel aanwezig. Het is een hele goede 
manier om burgers te informeren. Er werd veel gediscussieerd over de stellingen/vragen op de 
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posters. De sfeer was goed. 
De heer Geers geeft aan dat de informatie die is opgehaald verwerkt zal worden in gebiedsvisies. 
Uiteindelijk leidt dat tot een omgevingsvisie. Mevrouw Schram heeft het gevoel dat er weinig onderling 
overleg plaatsvindt tussen de stakeholders over bijv. de Henriëttewaard, restauratie kruitmagazijn enz. 
De heer Geers vindt het goed om dat te horen, dan kan daar nadrukkelijker op worden gestuurd. Het 
streven is om medio volgend jaar een ontwerp omgevingsvisie aan de gemeenteraad voor te leggen. 
Daarna kan iedereen er nog op reageren. Bedoeling is, om de omgevingsvisie begin 2025 vast te 
laten stellen door de gemeenteraad.  
Er is ook een digitaal platform, dat tot 25 oktober geraadpleegd kon worden. Ook daar zijn enorm veel 
reacties op ontvangen.  
 
8. RONDVRAAG 
 
Gele containers plastic afval 
De heer Pander Maat heeft een sessie bijgewoond bij de Afvalstoffendienst over de nieuwe gele 
container voor de inzameling van plastic afval. Hij spreekt zijn complimenten uit richting de gemeente 
over de informatiecampagne.  

Zorgboerderij Vlijmen 
De heer Pander Maat meldt dat de zorgboerderij in Vlijmen op 15 december wordt gesloten. Het is 
jammer dat zo’n initiatief het niet haalt. Het werd door veel kinderen bezocht, met name uit ‘s-
Hertogenbosch. Mevrouw Schram vindt het belangrijk dat de kinderen goed opgevangen gaan worden 
in de stad. Hoe worden de kinderen die uit ’s-Hertogenbosch komen opgevangen? Is er een 
alternatieve locatie nu deze locatie gesloten wordt. De heer Geers geeft aan dat dit een voorziening 
van de gemeente Heusden betreft. Hij zal navragen of de gemeente ’s-Hertogenbosch hier een rol in 
heeft. 

Vergaderdata openbare vergaderingen BREB 2024 
Maandag 22 januari 2024 
Maandag 4 maart 2024 
Maandag 6 mei 2024 
Maandag 1 juli 2024 
Maandag 2 september 2024 
Maandag 4 november 2024 
Maandag 16 december 2024 

 
9. SLUITING VERGADERING   

De voorzitter sluit de vergadering om 21.29 uur. De volgende openbare vergadering is gepland op 
donderdag 7 december 2023. 

 

Jane Pawiroredjo, 
1 december 2023 


